

Regulations for Purchasing and Contracting with Suppliers and Services Providers لائحة أحكام الشراء والتعاقد مع الموردين ومقدمي الخدمات

Date:

Reviewed by the Executive Committee on:

Approved by the Board of Trustees on:

3. Contracts with suppliers and service providers regulations

3.1 General provisions

3.1.1. Purpose of the regulations

These regulations include special provisions and rules that govern the procedures of the contracts with suppliers and service providers.

3.1.2. The Scope of Application

The Regulations governing the contracts with suppliers and service providers shall be applied to all the departments and units that form the organizational structure of the RCREEE. The provisions of these regulations shall apply to all the purchases and supply contracts (local or foreign) in addition to rendering services that are included in the contracts concluded by the RCREEE.

3.1.3. The Purchase and Contracting Authority

The authority of purchasing and contracting shall be according to the approved financial and administrative authorities and competencies mentioned in the Center's financial and administrative authorities regulations.



3. لائحة أحكام الشراء والتعاقد مع الموردين ومقدمي الخدمات

1/3 أحكام عامية

1/1/3 الغرض من اللائحة

تتكون اللائحة من أحكام وقواعد خاصة تنظم إجراءات الشراء والتعاقد مع الموردين ومقدمي الخدمات.

2/1/3 نطاق التطبيق

تطبق لانحة أحكام الشراء والتعاقد مع الموردين ومقدمى الخدمات على كافة الإدارات والوحدات التي تشكل الهيكل التنظيمي للمركز الإقليمي للطاقة المتجددة وكفاءة الطاقة. وتسرى أحكام هذه اللائحة على كافة عقود المشتريات والتوريدات (محلية أو خارجية)، وتقديم الخدمات التي يقوم المركز الإقليمي للطاقة المتجددة وكفاءة الطاقة بالتعاقد عليها.

3/1/3 سلطات الشراء والتعاقد

تكون سلطات الشراء والبت والتعاقد طبقا لحدود السلطات المالية والإدارية المعتمدة للمركز والموضحة بلائحة أحكام السلطات المالية.

3.1.4. Contracting and Purchasing within the Necessary Needs

Contracting on supplies and rendering services shall be made within the limits of the budget estimates and the plan of necessary needs in order to guarantee that the RCREEE shall perform its activities and achieve its aims. In all cases the timetable of supplying or rendering services should be in compliance with the needs of the Center's activities.

3.1.5. Hiring Consulting Firms

The RCREEE may request the assistance of Consulting Firms, in laying down precise, technical specifications and experience in fields that might not be satisfied by the RCREEE's employees. This could be made through various procurement methods (public tender, restricted tender or direct order).

3.1.6. The Prohibition of Dividing Purchasing Orders and Rendering Services Requests in order to disregard the Obligation Pursuant to these Regulations

It is prohibited to divide any of the purchase orders or requests for rendering services in order to avoid abidance by the restrictions, procedures, regulations, guarantees, conditions, or the authorities and powers stipulated in the provisions of these regulations and the Center's financial and administrative authorities regulations.

4/1/3 التعاقد والشراء في حدود الاحتياجات الضرورية

يتم التعاقد على التوريدات وتقديم الخدمات في حدود تقديرات الموازنة وخطة الاحتياجات وفي الحدود اللازمة لضمان قيام المركز بأنشطته وتحقيق أهدافه. وفي جميع الأحوال ينبغي أن يتفق الجدول الزمني لاستلام التوريدات/ نقديم الخدمات مع احتياجات أنشطة المركز

5/1/3 الاستعانة ببيوت الخبرة الاستشارية

يجوز الاستعانة ببيوت الخبرة الاستشارية لوضع المواصفات الفنية الدقيقة في المجالات والخبرات التي قد لا نتوافر لدى العاملين بالمركز، ويتم نلك بإحدى طرق الشراء (المناقصات) المختلفة (مناقصة عامة أو محدودة أو أمر مباشر).

6/1/3 حظر تجزئة المشتريات وطلبات تقديم الخدمات بقصد تفادى الالتزام بأحكام اللانحة

لا يجوز اللجوء إلى تجزئة أو امر الشراء أو طلبات تقديم الخدمات بقصد تفادى الالتزام بالإجراءات أو الضوابط أو الضمانات أو الشروط أو الصلاحيات المقررة في أحكام هذه اللائحة ولائحة أحكام السلطات المالية والإدارية المعتمدة للمركز.

3.1.7. Methods of Entering into Contract/ Purchases

In general, the purchases and rendering services agreements are awarded through making a comparison between the proposals of the suppliers and services providers registered in the suppliers and services providers register kept at the Center. The contract of purchase and rendering services shall be made using one of the following methods:

- a. Public Tender.
- b. Restricted Tender.
- c. Negotiated Tender.
- d. Direct Order.

Each concerned department and unit, according to its respective competency, shall determine the estimated value of the supplies or the requested services in order if it possible to determine the contracting method, and this shall be made within the limits and according to the conditions and situations stated in these regulations and in accordance with the provisions stated in the financial and administrative authorities regulations.

3.1.8. Violation of the Regulations' Provisions

Violating any provisions of these regulations shall be considered a financial violation. Thus, the penalty provisions stated in the personnel regulations of the RCREEE or any other related laws and regulations shall apply thereto in addition to the decisions that might be taken by the Executive

Page 3 of 15 Regulations on Contracting

7/1/3 طرق الشراء أو التعاقد

بصفة عامة، يكون التعاقد على إسناد المشتريات وتقديم الخدمات من خلال المفاضلة بين عروض الموردين ومقدمي ومقدمي الخدمات المركز. الخدمات لدى المركز.

يكون التعاقد على الشراء وتقديم الخدمات بإحدى الطرق التالية:

- المناقصة العامة.
- المناقصة المحدودة
 - الممارسة.
 - الأمر المباشر.

تقوم الإدارات/الوحدات المعنية كل فيما يخصه بتحديد القيمة التقديرية للتوريدات أو للخدمات المطلوبة كلما أمكن ذلك لتحديد أسلوب التعاقد، وذلك في الحدود ووفقاً للشروط والأوضاع المنصوص عليها في هذه اللائحة وبما يتفق مع الحدود الواردة بلائحة السلطات المالية والإدارية.

8/1/3 مخالفة أحكام اللائحة

تعتبر مخالفة أي حكم من أحكام هذه اللائحة مخالفة مالية يسرى في شأن تحقيقها وتوقيع العقوبة بشأنها أحكام الجزاءات الواردة بلائحة شئون العاملين بالمركز أو غير ذلك من القوانين واللوائح الأخرى ذات الصلة، بالإضافة إلى ما قد يتخذه المدير التنفيذي أو من يفوضه بصفته من قرارات في شأن المخالفة بوجه خاص.

Director himself or his delegate regarding this violation.

3.2 Purchasing needs and contracts

3.2.1. Annual Report of Needs

The competent departments/units of the Center shall prepares stating their needs from purchases and services and the time schedule for satisfying these needs according to the approved plans of the Center's activities in order to unify and gather the required needs in homogeneous groups as a preliminary step towards arranging for the contract and providing them by any contracting or procurement method stated in these regulations.

3.2.2. The Responsibility of Determining the Detailed Specifications

The demanding departments/units should determine the detailed technical specifications of their needs from items and services, and when necessary a Procurement Committee shall be formed for this purpose by virtue of a resolution to be issued by the Executive Director of the Center, provided that the specifications of required items and services should be detailed without mentioning a specific trade mark or laying down specifications that are only applicable to few trademarks or names. However, in case there is a need for items of a precise detailed technical specification the bidders may be requested to present a sample thereof.

2/3 شراء الاحتياجات والتعاقدات

1/2/3 البيان السنوي للاحتياجات

تقوم الإدارات/الوحدات المختصة بالمركز بعمل بيانا سنويا باحتياجاتها من المشتريات والخدمات وتوقيت هذه الاحتياجات طبقاً للخطط المعتمدة لأنشطة المركز حتى يتسنى توحيد وتجميع الاحتياجات المطلوبة في مجموعات متجانسة تمهيداً لتدبير التعاقد وتوفيرها بإحدى طرق التعاقد أو الشراء المنصوص عليها في هذه اللائحة.

2/2/3 مسئولية تحديد المواصفات التفصيلية

على الإدار ات/الوحدات الطالبة وضع المواصفات الفنية لاحتياجاتها من الأصناف والخدمات وعند الضرورة تشكل لجنة لذلك الغرض بقرار من المدير التنفيذي للمركز على أن تكون هذه المواصفات وافية وتفصيلية عن الأصناف أو الخدمات المطلوبة دون ذكر علامات تجارية معينة أو وضع مواصفات تنطبق فقط على أنواع أو علامات تجارية محدودة وعند الحاجة لأصناف ذات مواصفات تفصيلية فنية دقيقة يجوز أن يطلب من المتقدمين للمناقصة تقديم عينات منها.

3/2/3 الاعلان عن المناقصة العامة

3.2.3. Advertisement of the Public Tender

The advertisement of public tenders for supplies or services should be made within an adequate time before they are required. The advertisement should be published in a local or international daily newspaper (if necessary) once or twice depending on their importance and according to the estimations of the Executive Director. Additionally, the advertising can be made on RCREEE website and other specialized sites which work in the same field of the contract subject.

3.2.4. The Rules of the Tenders and Auctions Committee (TAC)

The Tenders and Auctions Committee (TAC) shall be held on the specified date and place, for opening the technical and financial envelopes and taking decisions in their regard.

3.2.5. The Delay in Receiving the Bid

Any bid or amendment thereof received after the date specified for opening the envelopes shall be disregarded.

However, the chairperson of TAC may disregard the delay if the tender offer is received before the end of the session held for opening envelopes, if the delay tender is to the Center's benefit.

يجب الإعلان عن المناقصة العامة للتوريدات، والخدمات اللازمة قبل الحاجة إليها بوقت كاف ، ويكون الإعلان عن المناقصة العامة بالنشر محليا أو خارجيا (إذا اقتضى الأمر) في جريدة يومية مرة أو مرتين بحسب أهميتها وفي ضوء تقديرات المدير التنفيذي ويمكن أن يتم الإعلان عن طريق الموقع الالكتروني للمركز أو بعض المواقع المتخصصة في مجال موضوع العقد.

4/2/3 أحكام عمل لجنة المناقصات والمزايدات

تجتمع لجنة المناقصات والمزايدات في الميعاد والمكان المحددين لتنفيذ إجراءات فتح المظاريف الفنية والمالية والبت فيها.

5/2/3 تأخر وصول العطاء

لا يلتفت إلى أي عطاء أو تعديل في العطاء يرد بعد الموعد المعين لفتح المظاريف. ومع ذلك يجوز لرئيس لجنة المناقصات والمزايدات في الحالات التي ترد فيها العطاءات قبل انتهاء جلسة فتح المظاريف من عملها النظر في التجاوز عن التأخير إذا كان العرض المتأخر في صالح المركز.

3.2.6. Filling out the Bid Form

The chairperson of the TAC or his/her representative may assign one or more employee under his/her supervision to fill out the bids form prepared for this purpose, and register all the observations as well as the bidder's terms and conditions in contradiction of the bid terms and conditions. It is prohibited to contact the bidders after opening the envelopes and before taking decisions for any reason except through the TAC or a written assignment therefore. Moreover, the TAC may not negotiate with the bidders to make any amendments in their tenders except in the following cases:

- a. If all the tenders entail restrictions which violate the bid's terms and conditions.
- b. If the term of the tender has terminated for exceptional circumstances.
- c. If there is a dire need to ensure the concordance of the technical affairs.

3.2.7. The Technical Study of the Bids

TAC shall prepare its report which clarifies the comparisons and the technical studies conducted thereby in addition to its recommendations and shall submit its reports and the operation's file to the Executive Director.

على رئيس لجنة المناقصات والمزايدات أو من ينوب عنه أن يكلف موظفاً أو أكثر تحت إشرافه بتفريغ العطاءات على كشف التفريغ المعد لذلك وتدوين جميع ملاحظات واشتراطات مقدمي العطاءات التي تخالف شروط المناقصة.

لا يجوز بعد فتح المظاريف وقبل البت في المناقصة الاتصال بمقدمي العطاءات لأي سبب إلا من خلال لجنة المناقصات والمزايدات أو بتكليف كتابي منها ولا يجوز للجنة ذاتها التفاوض مع المتناقصين بشأن تعديل عطاءاتهم إلا في الحالات الآتية:

 أ. إذا كانت جميع العطاءات مصحوبة بتحفظات مخالفة لشر وط المناقصة.

ب. إذا انتهت مدة سريان العطاءات لظروف استثنائية.

 ج. إذا كانت هناك حاجة ماسة للتأكد من مطابقة الأمور الفنية.

7/2/3 الدراسة الفنية للعطاءات

تقوم لجنة المناقصات بإعداد تقرير ها موضحا المقارنات والدر اسات الفنية التي قامت بها وتوصياتها وترفع تقارير ها وملف العملية الى المدير التنفيذي.

3.2.8. The Report of the Bid's Decision Making

The TAC should also review the period of supplying or rendering service, payment conditions and guarantees. TAC shall decide and recommend the bid awarding to the best technical & financial bid. It shall also state in details the points of weakness as well as the points that contradicts the terms and conditions in the bid fill out list with respect to the disregarded bids. TAC may ask for the assistance of whoever it deems appropriate to perform the work. Finally, TAC should record all its discussions in a report in order to be presented afterwards to the competent contracting or purchase authority for approval according to the limits mentioned in the Center's financial & administrative authorities' regulations.

After opening the envelopes and the approval of the competent authority, there could be some negotiations with one of the bidders in order to modify his bid and the decision as regards these negotiations shall be made by TAC.

TAC may recommend the cancellation and offer the bid again in case of high prices. TAC has to state in a report all the procedures taken thereby then the report should be signed by the competent contracting authority. In case of new tender, TAC should attach the papers of the previously cancelled tender, after taking decision concerning the work file to the committee's report.

Committee step

تقوم اللجنة بالبت والتوصية بإرساء العطاء الأفضل فنيا وماليا وتبين بالتفصيل على كشف تفريغ العطاءات أوجه النقص والمخالفة للشروط أو المواصفات في العطاءات التي رأت استبعادها، وللجنة أن تستعين بمن تراه لإنجاز عملها، وعليها تدوين مناقشاتها في محضر تمهيدا لاعتماد توصياته من سلطة التعاقد أو الشراء المختصة طبقا للحدود الواردة بلائحة أحكام السلطات المالية والإدارية بالمركز.

يجوز بعد فتح المظاريف المالية وبعد موافقة سلطة الاعتماد الدخول في مفاوضة مع أحد مقدمي العطاءات في شأن تعديل عطائه ويكون البت في نتيجة المفاوضات للجنة.

يجوز للجنة المناقصات والمزايدات التوصية بإلغاء المناقصة وإعادة طرحها لارتفاع الأسعار وعليها أن تبين في المحضر ما اتخذته من إجراء على أن يعتمد قرارها في هذا الشأن من السلطة المختصة باعتماد التعاقد. وعلى اللجنة، في حالة إجراء مناقصة جديدة أن ترفق مستندات المناقصة الملغاة بعد البت في ملف الأعمال مع محضر اللجنة.

If there are two or more tenders for supplying items or rendering services, with the same prices, the required quantities may be distributed over the bidders on condition of compliance with the specifications and dates specified for supply.

إذا تساوت الأسعار بين عطاءين أو أكثر في مناقصات توريد الأصناف/ تقديم الخدمات، جاز تجزئة المقادير المعلن عنها بين مقدمي هذه العطاءات بشرط عدم الإخلال بالمواصفات والمواعيدالمحددة للتوريد.

3.2.9. The Reasons of Excluding a Bid

9/2/3 أسباب استبعاد العطاء

TAC can exclude any bid - without giving any reasons of exclusion to the bidders. On the other hand, it should inform the Executive Director of the reasons for exclusion - in the following cases:

يجوز للجنة المناقصات والمزايدات استبعاد أي عطاء - دون إيضاح أسباب الاستبعاد أو الإعادة لمقدمي العطاءات مع تبرير ذلك للمدير التنفيذي للمركز - في الحالات التالية:

 a. If such action is to the benefit of RCREFE.

أ. إذا اقتضت مصلحة المركز ذلك.

- In case, the bidder did not comply with the tender's conditions as mentioned in these regulations.
- بذا اتضح عدم التزام مقدم العطاء بشروط تقديم العطاءات المنصوص عليها في هذه اللائحة.
- c. In case it was proven that, the bidder has previously violated the terms of a contract or executed his works in a defective manner.
- ج. إذا تحقق للجنة أن مقدم العطاء سبق له الإخلال بشروط تعاقد سابق أو نفذ أعماله بشكل معيب
- d. In case there is a dispute between the bidder and RCREEE concerning a previous contract.
- د. إذا كان بين مقدم العطاء والمركز نزاع معلق حول عقد سابق
- In case TAC received any information about the bidder's bankruptcy or insolvency.
- ه. إذا وردت معلومات إلى لجنة المناقصات والمزايدات تفيد بإفلاس أو إعسار مقدم العطاء
- f. In case the tender documents are not complete, unsigned or unsealed by the bidder's seal.
- و. إذا كانت وثائق العطاء غير مكتملة أو غير موقعة أو غير مختومة من مقدمها

3.2.10. The Tender Cancellation

After publishing, or calling for and before adjudication of tenders, the tender can be canceled based on a decision made by the Executive Director in the following cases:

- a. In case there are no bids submitted.
- b. In case the tender is no longer required, or the Center's interest necessitates such action.
- c. In case there is only one bid presented or in case there is only one bid remaining after the excluded ones and its prices are more than the estimated prices of the tender by 25% or more.
- d. In case all the bids are attributed by reservations.
- e. In case the bid of lowest price exceeds the value estimated by the technical committee by more than 25 %.
- f. The bid must be cancelled after adjudication in the case of the withdrawal of the bidder whose bid was accepted or refraining from signing the contract.

The cancellation in these cases shall be based on a justified decision according to the recommendation of TAC. TAC could accept the only bid after the approval of the concerned authority if the bid price was suitable and the work requirements do not give the chance to re-offer the bid or when there is no benefit from re-offering the bid.

ثُلغى المناقصة بعد النشر عنها أو الدعوة إليها وقبل البت فيها بقرار من المدير التنفيذي للمركز في الحالات التالية:

- ا. إذا لم يقدم أي عطاء للمناقصة.
- ب. إذا تم الاستغناء عن المناقصة نهائيا أو إذا اقتضت مصلحة المركز ذلك.
- إذا تقدم عطاء وحيد أو لم يبق بعد العطاءات
 المستبعدة إلا عطاء وحيد وكانت أسعاره تزيد
 عن أسعار المناقصة التقديرية بـ 25% أو أكثر.
 - د. إذا اقترنت العطاءات كلها بتحفظات.
- ه. إذا كانت قيمة العطاء الأقل سعرا تزيد على
 القيمة المقدرة بمعرفة اللجنة الفنية (بنسبة أكبر من25%).
- و. كما تلغى المناقصة بعد البت فيها في حالة انسحاب المتناقص صاحب العطاء المقبول أو تخلفه عن توقيع العقد.

يكون الإلغاء في هذه الحالات بقرار مسبب بناءً على توصية لجنة المناقصات والمزايدات. ويجوز للجنة المناقصات والمزايدات قبول العطاء الوحيد بعد موافقة السلطة المختصة إذا كان سعر العطاء مناسبا وكانت حاجة العمل لا تسمح بإعادة طرح المناقصة أو لا تكون ثمة فائدة ترجى من إعادة طرحها.

TAC may use the latest prices that have been locally and internationally used and the functional exchange rates, as a reference. If it recommended canceling the bid due to the high prices, TAC must state this fact in the meeting minutes along with the serious procedures it has taken to become aware of the market prices. In all cases it is not permissible to transform the tender into a negotiated tender.

3.2.11. Bid Awarding & Notification of the Bidders of the Tender's Result

The Tenders and Auctions Committee recommends awarding the bid to the bidder who has presented the approved technically and has the lowest total price if his tender has satisfied all the conditions. However, the Committee may issue its decision and award the bid to a bid of a higher price. On condition that, it should state its justifications in the minutes of meeting to be presented to the competent authority according to the limits stated in the Center's financial and administrative authorities regulations.

3.2.12. Concluding the Contract

The bidder whose bid was accepted and the RCREEE representative (the Executive Director or whomsoever he delegates) should sign the contract. A copy of the terms and conditions of the tender should be attached thereto. Thus, issuance of the supply order is considered a concordance between the will of the two parties.

Page 10 of 15 Regu

Regulations on Contracting

يجوز للجنة أن تسترشد بآخر الأسعار التي تم التعامل بها محليا وخارجيا وبأسعار الصرف، فإذا كانت توصياتها بالغاء المناقصة لارتفاع الأسعار وجب عليها أن تثبت ذلك في محضر الجلسة وما اتخذته من إجراءات جدية تكفل الوقوف على مستوى أسعار السوق. وفي جميع الأحوال لا يجوز تحويل المناقصة إلى ممارسة.

11/2/3 إرساء المناقصة وإخطار أصحاب العطاءات

توصي لجنة المناقصات والمزايدات بارساء المناقصة على صاحب العطاء المقبول فنيا و الذي قدم أقل سعر إجمالي إذا كان عطاؤه مستوفيا لجميع الشروط، ومع ذلك يجوز للجنة، وبشرط إثبات مبرراتها في محضر الجلسة للعرض على السلطة المختصة وفقا للحدود الواردة بلائحة أحكام السلطات المالية والإدارية بالمركز، إصدار قرارها بإرساء المناقصة على عطاء ذو سعر أعلى.

12/2/3 توقيع العقد

يجب توقيع العقد بين صاحب العطاء المقبول والمفوض بالتوقيع على العقد من المركز (المدير التنفيذي أو من يفوضه) على أن يلحق به صورة من كراسة شروط طرح المناقصة والعطاء, ويعتبر صدور أمر التوريد بمثابة تعاقد لتلاقي إرادة الطرفين.

If the bidder whose bid was accepted did not sign the contract on the specified date, or has withdrawn for any other reason without a significant justification accepted by TAC, the Committee's chairperson has the right to use all or a part of the following punishments:

- a. Deleting the name of the bidder of the accepted tender from the register of the suppliers and service providers and stopping dealing with the bidder for a certain period or on permanent basis.
- Bond in case it has been deposited.
- c. Any other penalty that is stated in the tender conditions.

3.2.13. Case of Contracting through a Direct Order

The contract through a direct order fulfills an urgent need. However, it is not permissible to divide the purchases or contracts for the purpose of resorting to contract through direct order.

Contracting through direct order is permitted in the following cases:

- a. Furniture and office equipment.
- Printed materials and stationery.
- Advertising and publishing in the newspapers and magazines.
- Subscription to newspapers and magazines.
- e. Computers and devices those are capable of technological updating.

إذا تخلف صاحب العطاء المقبول عن توقيع العقد في الميعاد المحدد أو انسحب لأي سبب آخر دون عذر جو هري تقبله لجنة المناقصات والمزايدات، جاز لرئيس اللجنة توقيع كل أو بعض الجزاءات التالية:

 أ. حذف أسم صاحب العطاء المقبول من سجل الموردين ومقدمى الخدمات المعتمد من قبل المركز وإيقاف التعامل معه لمدة محددة أو بصفة دائمة.

 ب. مصادرة التأمين المؤقت أو النهائي إذا كان قد تم إيداعه.

ج. أي جزاء آخر يكون منصوصاً عليه في شروط المناقصة.

13/2/3 حالات التعاقد بالأمر المباشر

يكون التعاقد بالأمر المباشر تلبية لحاجة عاجلة. ولا يجوز تجزئة المشتريات أو التعاقدات بغرض الالتجاء إلى التعاقد بالأمر المباشر. ويجوز التعاقد بالأمر المباشر في الحالات التالية:

الأثاث والأجهزة المكتبية.

ب. المطبوعات والأدوات المكتبية.

ج. الإعلان والنشر في الصحف والمجلات.

د. الاشتراك في الصحف والمجلات.

 ه. الحاسبات الآلية والأجهزة القابلة للتطوير التكنولوجي.

- f. The purchases and services sought to be rendered by a certain technician, specialist, consultant or expert.
- g. The items that are monopolized and are urgently required or the simple item whose value does not justify conducting a tender or a negotiated tender.
- h. The supplies or items that cannot to be supplied except by only one certain supplier.
- The items whose prices are determined by the governmental entities.
- j. The items that are purchased from governmental entities.

In emergency and urgent cases, for the work's benefit and to achieve the Center's objectives and the compliance with the work confidentiality at the Center, The Executive Director has to authorize a contract regardless of the contract's value.

3.2.14. The Provisions and Procedures of Contracting by Direct Order

Before starting the procedures of contracting by direct order, a memorandum should be prepared that clarifies the reasons for contracting by such method and a precise description of the technical specifications of the items/ services subjected to the contract. The said memorandum is to be presented to the concerned authority in order to obtain its approval.



Page 12 of 15 Regulations on Contracting

- و. المشتريات والخدمات المرغوب تنفيذها بمعرفة
 فني أو أخصائي أو استشاري أو خبير معين.
- ز. الأصناف المحتكرة أو التي تطلب على وجه السرعة أو النثرية البسيطة التي لا تبرر قيمتها إجراءات المناقصة أو الممارسة.
- المستلزمات أو الأصناف التي لا توجد إلا لدى مورد معين بذاته.
 - ط. الأصناف المحدد سعرها بمعرفة الجهات الرسمية.
- ي. الأصناف التي يتم شراؤها من جهات حكومية.

يجوز للمدير التنفيذي في الحالات الطارئة والضرورية لصالح العمل ولتحقيق أهداف المركز ومراعاة لخصوصية العمل بالمركز ، التعاقد مباشرة دون النظر لقيمة التعاقد.

14/2/3 أحكام وإجراءات التعاقد بالأمر المباشر

يجب قبل البدء في إجراءات التعاقد بالأمر المباشر إعداد مذكرة يبين بها أسباب التعاقد بهذه الطريقة وتحديد دقيق للمواصفات الفنية بالنسبة للأصناف، والخدمات محل التعاقد، وتعرض على السلطة المختصة للحصول على موافقتها.

3.2.15. The Necessity for Determining the Category and Quantity when Contracting or Purchasing by Direct Order

When contracting or purchasing is by a direct order the category and quantity for each item of the supplies must be determined in the supply order.

3.3 Provisions of contract execution

3.3.1. Preparation of the Contract

The contract is to be prepared from two originals and a number of copies, provided that the contract shall include the provisions governing the relation between the two parties, and a schedule of the dates of starting and rendering the services and supplies. The said contract should be signed by the persons duly authorized to sign on behalf of the two parties, and then it should be returned to the preparation entity to be distributed as follows.

- A duplicate for the supplier or service provider,
- A copy for the requesting department,
- c. A copy for the financial office.

3.3.2. The Period Specified for Supplying or Rendering Service

The specified period for supplying and rendering service shall start from the day following the day of notifying the

15/2/3 ضرورة تحديد الفنة والكمية عند التعاقد أو الشراء بالأمر المباشر

إسناد التوريدات والخدمات بالأمر المباشر يستلزم أن يشمل الأمر الصادر به تحديد الفئة والكمية لكل بند من بنود التوريدات أو الخدمات.

3/3 أحكام تنفيذ التعاقدات

1/3/3 إعداد العقد

يتم إعداد العقد من نسختين وعدد من الصور على أن يتضمن العقد الأحكام المنظمة لعلاقة الطرفين وبرنامجا زمنيا لمواعيد بدء وانتهاء تقديم الخدمات والتوريدات، ويوقع ممن يملك توقيعه قانونا من طرفي التعاقد ويعاد لجهة إعداده ليوزع على النحو التالي:

اً. نسخة للمورد/ مقدم الخدمة.

ب. صورة للإدارة الطالبة.
 ج. صورة للإدارة المالية.

2/3/3 المدة المحددة للتوريد أو تقديم الخدمة

تبدأ المدة المحددة للتوريد وتقديم الخدمة من اليوم التالي لإخطار المورد أو مقدم الخدمة بقبول العرض

supplier or the service provider of accepting his proposal or the bid except otherwise agreed upon. This notification should include the dates of starting and completing the supplying or rendering the services.

أو العطاء المقدم منه إلا إذا اتفق على خلاف ذلك. ويجب أن يتضمن الإخطار مواعيد بدء التوريد أو تقديم الخدمة وانتهائها.

3.3.3. Delay and Violation of the Contracting Conditions

3/3/3 التأخير والإخلال بشروط التعاقد

In case of violating the obligation of providing the supplies or rendering the services on the determined dates, the concerned authority may grant the contractor with an additional grace period to complete the implementation, conditional on applying delay charges that shall be determined.

في حالة عدم التزام المتعاقد بالتوريد أو بتقديم الخدمات في المواعيد المحددة للتوريدات أو بتقديم الخدمة، يجوز للسلطة المختصة لدواعي المصلحة العامة إعطاء المتعاقد مهلة إضافية الإتمام التنفيذ على أن تطبق غرامات تأخير يتم تحديدها بالعقد

In case the supplier or the service provider violates any of the contracting conditions or neglects any of his obligations, he must be notified of the necessity of remedying the supplies or neglected within fifteen days from the date of notifying him. In case he didn't fulfill his obligations within this period, or if the delay charges amounted to 10% of the total amount of the supplies and rendering services contract respectively, the approval authority has the right to take any of the following actions according to the RCREEE interest:

إذا أخل المورد أو مقدم الخدمة بأي شرط من شروط التعاقد أو أهمل أو أغفل القيام بأحد التزاماته المقررة يتم إخطاره بضرورة إصلاح ما أخل به أو أهمل في توريده خلال خمسة عشر يوما من تاريخ إخطاره، فإذا لم يقم بالوفاء بالتزاماته خلال الفترة المذكورة أو إذا ما بلغت قيمة غرامات التأخير 10% من إجمالي قيمة عقد التوريدات وتقديم الخدمات ، كان لسلطة الاعتماد الحق في اتخاذ أحد الإجراءات التالية وفقا لما تقتضيه مصلحة المركز:

a. Terminating the Contract and blocking the disbursement of the supplier/ service provider dues at the time of contract termination to give the RCREEE the opportunity to collect its dues of charges or compensations.

 أ. فسخ العقد مع تجميد صرف مستحقاته وقت الفسخ للحصول على جميع ما يستحقه المركز من غرامات أو تعويضات. b. Ceasing dealing with the supplier/ service provider along with claiming the RCREEE dues including price differences and delay charges and any other compensation for any harms caused to the RCREEE. ب. وقف التعامل مع المورد / مقدم الخدمة ومطالبته بكافة مستحقات المركز من فروق أسعار وغرامات تأخير وأية تعويضات أخرى عما يلحق بالمركز من أضرار.

3.3.4. Exemption from the Delay Fine:

The concerned authority may exempt the contractor from the delay fine based on a request presented by the contractor and approved by the competent authority according to the limits stated in the approved competences and financial and administrative authorities of the RCREEE, moreover, they said request must be accompanied by the justifications which confirm that the delay of supplying or rendering services was out of his hands.

4/3/3 الإعفاء من غرامة التأخير

يجوز للسلطة المختصة إعفاء المتعاقد مع المركز من غرامة التأخير بناء على طلب منه واعتماده من السلطة المختصة طبقا للحدود الواردة بلانحة أحكام السلطات المالية والإدارية المعتمدة للمركز مشفوعا بالمبررات التي تؤكد أن تأخير التنفيذ كان خارجا عن إرادته.